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Z burmistrz TERESĄ SUBSTYK na zakończenie ostatniej kadencji na 
tym stanowisku rozmawia Zbigniew Stefański.

- Pani burmistrz, ile lat Pani pracy 
w urzędzie mija w tym roku?

-  Dokładnie  p ierwszego kwietn ia , 
nawiasem mówiąc świetna data, bo wszyscy, 
łącznie ze mną uznali to za żart, minęło 28 lat.

- I nie żal tak to wszystko zostawić?
- Żal na pewno, bo zostawiam sporą część 

swojego życia, ale nie żałuję, że tu pracowałam. 
Wyznaję zasadę, że nie należy żałować tego, co 
było, ani bać się tego, co będzie.

- A jak zaczęła się pani przygoda 
z samorządem? Czy raczej nie powinienem 
mówić o przygodzie?

- Może przygoda to niezbyt właściwe słowo, 
bo praca w urzędzie wymaga niesamowitego 
zaangażowania,  pokory,  szacunku dla 
wszystkich mieszkańców, wsłuchiwania się 
w ich potrzeby.  Najtrudniejsze w tym 
wszystkim jest to, że chciałoby się jak najwięcej 
pomóc mieszkańcom, ponieważ po to między 
innymi jesteśmy. Prócz realizacji obowiązków 
przypisanych gminie, trzeba pomagać ludziom. 
Jeśli to się nie udaje, jest wtedy człowiekowi 
przykro i mam żal do siebie, że nie zawsze 
można pomóc. To na początku pracy było dla 
mnie najtrudniejsze. Wracałam do domu 
i bardzo przeżywałam, że nie udało mi się 
komuś pomóc. Z czasem trzeba było się z tym 
zmierzyć, oswoić, gdyż takie sytuacje będą się 
zdarzały.

-  Wr ó ć m y  j e s z c z e  n a  c h w i l ę  d o 
początków. Pracę zaproponował pani 
burmistrz Nawrocki. Jak to się odbyło?

- Od urodzenia mieszkam w Solcu 
Kujawskim i  n ie  zamierzam s ię  s tąd 
wyprowadzać. Pewnie panu burmistrzowi 
gdzieś przewinęło się moje nazwisko. W 1993 r. 
wraz z biurem projektowym, w którym wtedy 
pracowałam, przystosowywaliśmy Solec 
Kujawski do potrzeb osób niepełnosprawnych. 
Pamiętam, że podnoszona była północna część 
p ły ty  rynku ,  dz ięk i  czemu uda ło  s ię 
zlikwidować część schodów, co ułatwiało 
wejście do okolicznych sklepów. Wykonaliśmy 
podjazdy do apteki, do różnych obiektów 
użyteczności publicznej. Obniżaliśmy przejścia 
dla pieszych. To właśnie robiliśmy na zlecenie 
urzędu. Teraz przypomniało mi się, że wcześniej 
pan burmistrz zaproponował mi pracę na 
stanowisku kierownika referatu inwestycji. 
Wtedy pracowałam w dużej firmie budowlanej 
i jej kierownictwo nie chciało zgodzić się na 
moje przejście do urzędu. Mało tego, dyrektor 
wiedząc o moich rozmowach w sprawie zmiany 
pracy przysłał samochód przed urząd, żeby 
mnie z powrotem przywieźć do firmy. Potem 
zaprosił mnie na dywanik. Usłyszałam, że 
nigdzie mnie nie puści, ale za to zaproponował 
podwyżkę. Byłam za to wdzięczna panu 
burmistrzowi. Po kilku latach burmistrz 
ponownie zaprosił mnie na rozmowę do urzędu. 
Pamiętam, że zaproponował mi kawę, ale 
odmówiłam. Śpieszyłam się wtedy do 
Ciechocinka, gdzie nadzorowałam budowę 
sanatorium. Kiedy zapytałam w czym mogę 
pomóc, pan burmistrz zaproponował mi 
stanowisko zastępcy, gdyż właśnie się ono 

zwolniło. Usłyszałam, że jest potrzebna osoba 
znająca się na budownictwie, która zajęłaby się 
tą częścią rozwoju gminy. Spojrzałam na pana 
burmistrza i powiedziałam - pan chyba żartuje. 
Ja urzędnikiem? Jestem budowlańcem, mam 
dobrą pracę i nie bardzo się widzę jako 
urzędnik. Do dziś wstydzę się, iż użyłam 
takiego sformułowania. Nie było to grzeczne, 
ale słowa padły. Usłyszałam, że mogłabym coś 
zrobić dla miasta. Burmistrz powiedział, że nie 
jestem potrzebna jemu, tylko właśnie miastu. 
Poprosiłam o tydzień do namysłu. Był to chyba 
najtrudniejszy tydzień w moim życiu. Nie 
wiedziałam, jaką decyzję podjąć. Z jednej 
strony praca na budowach, w kraju, za granicą, 
co było moim żywiołem, z drugiej naprawdę nie 
widziałam się w urzędzie. Koniec końców 
zdecydowałam się na zmianę pracy. Ówcześni 
szefowie stwierdzili, że nie mają moralnego 
prawa blokować mojego awansu, ale zapewnili 
mnie, że jeśli nie spodoba mi się w urzędzie, 
będę zawsze mogła wrócić do firmy. Przyjęcie 
propozycji pracy na stanowisku zastępcy 
burmistrza było bardzo trudną decyzją.

- Od czego rozpoczęła Pani swoje 
zawodowe obowiązki? Pamięta Pani 
pierwsze zadanie, z którym trzeba było się 
zmierzyć?

- Oczywiście. Przedszkole Promyczek. 
Tam kiedyś był hotel i gmina przejmowała go 
etapami. Jak się mieszkanie zwalniało, 
adaptowaliśmy pomieszczenia na kolejne sale 
p rzedszko lne .  Drug ie  zadan ie ,  j ak ie 
otrzymałam na starcie, dotyczyło poprawy 
estetyki wewnątrz budynku urzędu. Ważnym 
zadaniem było również przystosowanie domu 
podarowanego przez panią Kuligowską – 
Czapczyńską na Dom Pogodnej Jesieni. Można 
było na ten cel otrzymać dofinansowanie, a ja 
miałam doświadczenie w przystosowywaniu 
obiektów dla osób niepełnosprawnych, więc 
nie było problemu, aby zmierzyć się z tym 
zadaniem.

- W każdej pracy są te dobre momenty, 
ale są też sytuacje trudne. Gdyby miała pani 
wskazać najtrudniejszą, co by to było?

- Śmierć pana burmistrza. Rozkopany 
Solec, tunel w budowie. Partnerzy daleko za 
nami, a kredyt na inwestycję zaciągnięty pod 
przyszłe dotacje trzeba było spłacić do końca 
roku. Czyli splot niekorzystnych okoliczności. 
Do tego decyzja, czy startować w wyborach na 
burmistrza. Kolejne trudne chwile, to śmierć 
Krystyny Mikulskiej, dyrektora Wydziału 
Inwestycji i Planowania Przestrzennego, 
niezwykłej osoby, a także Reginy Osińskiej, 
dyrektora Soleckiego Centrum Kultury. Po 
s t r a c i e  w i e l o l e t n i c h ,  d o b r y c h 
współpracowników, należało na nowo 
zorganizować pracę wydziału inwestycji i SCK.

- A co sprawiało największą satysfakcję?
- Właściwie dwie rzeczy. Pierwsza - 

oddanie Radiowego Centrum Nadawczego. 
Zjechali parlamentarzyści, prezydent, prymas 
i wielu znakomitych gości. W samo południe 
z radia usłyszeliśmy Mazurek Dąbrowskiego 
i zapowiedź „Tu Program Pierwszy Polskiego 

Radia nadawany po raz pierwszy z Radiowego 
Centrum Nadawczego w Solcu Kujawskim”. 
Wtedy zakręciła mi się w oku łza. To była trudna 
inwestycja. Jednak dzisiaj z satysfakcją mogę 
powiedzieć, że dzięki niej do gminnej kasy 
wpłynęło już ponad 20 milionów złotych 
z tytułu podatków. I druga rzecz – zakończenie 
budowy wiaduktu. Dzięki temu bezkolizyjnemu 
przejazdowi poprawiło się bezpieczeństwo 
ruchu drogowego i, co nie mniej ważne, udało 
się uratować w pewnym sensie projekt BiT - 
City. Gratulacje od zaproszonych gości, którzy 
licznie przyjechali na uroczystość otwarcia 
w i a d u k t u ,  w z r u s z e n i e  m i e s z k a ń c ó w, 
czekających na zakończenie tej inwestycji, 
połączone z nadaniem rondu imienia burmistrza 
Antoniego Nawrockiego sprawiło mi wielką 
radość. 

- W ciągu tylu lat pracy spotkała Pani na 
swojej drodze zawodowej wielu ludzi…

-  Zacznę  od  współpracowników – 
wszystkich. Każdy był dla mnie ważny, bez 
względu na to, na jakim stanowisku pracował. 
Wspomniałam już o spotkaniu z prezydentem 
Polski, rozmowach z wieloma posłami z każdej 
opcji politycznej. Sympatycznie wspominam 
wizyty Rafała Trzaskowskiego, prezydenta 
Warszawy, Jerzego Engela, byłego trenera 
piłkarskiej reprezentacji Polski, Marka 
Kotańskiego, który spotkał się z młodymi 
solecczanami i wspólnie utworzyliśmy Łańcuch 
Czystych Serc, ks. Arkadiusza Nowaka, 
zajmującego się profilaktyką uzależnień. Muszę 
wspomnieć też o odwiedzających nasze miasto 
znanych artystach, dziennikarzach. Jednym 
z nich jest Krzysztof Michalski, honorowy 
obywatel naszego miasta. Wszyscy mówili, że 
czuli się u nas, jak w rodzinie. Wyjątkowe 
miejsce w gronie osób, które miałam okazję 
poznać podczas mojej pracy, zajmuje Irena 
S a n t o r ,  b ę d ą c a  n i e k w e s t i o n o w a n y m 
ambasadorem Solca Kujawskiego.

- Jakie były Pani priorytety w codziennej 
pracy, najpierw jako zastępcy, a później 
burmistrza?

- Przede wszystkim rozwiązywać problemy 
na bieżąco, nie odkładać tego na przysłowiowe 
później, co nie zawsze się udawało. Mówić 
prawdę, nawet jeśli boli. Nie wolno oszukiwać 
mieszkańców, składać obietnic bez pokrycia, bo 
to prędzej czy później zemści się. Dalej, 
poznawać dogłębnie tematy, z którymi 
przychodzili mieszkańcy. Zawsze mnie 
martwiło, iż nie wszystko można wyprostować, 
nie w każdej sytuacji można pomóc. 

- Z czym trzeba się mierzyć, z jakimi 
sytuacjami, takimi ludzkimi zwykłych 
mieszkańców, jakie były najczęstsze 
problemy, z którymi zwracali się do Pani 
solecczanie?

- Najczęściej były to sprawy mieszkaniowe. 
Nauczyłam się odróżniać prawdziwe problemy 
od tych wyolbrzymianych, że ujmę to tak 
delikatnie. Musiałam się też w pewnym sensie 
uodpornić na takie sytuacje. Najgorsza jest taka 
niemoc, bezsilność. Chciałoby się pomóc, a nie 
ma takich możliwości. Zawsze ważną sprawą 
jest budowa dróg i oświetlenia. Niestety, można 
wykonać tylko tyle, na ile starcza pieniędzy 
w budżecie.

- Praca to również ten materialny ślad 
pozostawiony po sobie. Proszę wskazać 
inwestycje, które zostały w pamięci, te 
naj i s to tn ie j sze ,  z  k tórymi  s i ę  Pani 
identyfikuje najbardziej. Wspominała Pani 
już o RCN i wiadukcie wraz z całym układem 
komunikacyjnym, co jeszcze?

- Dodałabym punkt obsługi pasażerów czyli 

Z pokorą i szacunkiem
do mieszkańców
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nowy dworzec, halę sportową, basen, Warsztat 
Terapii Zajęciowej, Środowiskowy Dom 
Samopomocy, szkołę na Osiedlu Toruńskim, 
bibliotekę. Właściwie wszystkie obiekty 
kubaturowe. Gdybym miała jednak którąś 
inwestycję wyróżnić, wskazałabym wiadukt 
k o l e j o w y,  z e  w z g l ę d u  n a  p o p r a w ę 
bezpieczeństwa. Straż, policja, karetka 
bezpiecznie mogą przejechać, nie tracąc czasu. 
Każda zrealizowana inwestycja, stanowi jakąś 
w a r t o ś ć  d o d a n ą  d l a  m i e s z k a ń c ó w. 
Uruchomienie WTZ, ŚDS, gdzie znajdują 
pomoc osoby niepełnosprawne jest dla mnie 
bardzo ważne. Realizacja tych inwestycji 
i zapewnienie prawidłowego funkcjonowania 
gminy była i jest możliwa dzięki pracy całego 
zespołu.

- Co jeszcze jest potrzebne do realizacji 
inwestycji i działań na rzecz mieszkańców?

- Przede wszystkim dobra współpraca 
i zrozumienie organu stanowiącego, jakim jest 
rada miejska. Dzięki współpracy z radnymi, 
byłymi przewodniczącymi rady oraz obecnym 
przewodniczącym, Solec Kujawski mógł się 
rozwijać. Mogliśmy realizować istotne i ważne 
s p r a w y  m i e s z k a ń c ó w.  N a  b i e ż ą c o 
z przewodniczącym Bartłomiejem Czakim 
omawiane były wszystkie ważne sprawy, 
szczególn ie  w zakres ie  p lanowanych 
inwestycji, a w konsekwencji dyskusje na 
komisjach rady, których następstwem było 
podjęcie stosownych uchwał. To pozwoliło nam 
z r e a l i z o w a ć  d u ż o  p o t r z e b n y c h  d l a 
mieszkańców inwestycji.

- Przy realizacji inwestycji nie brakowało 
z a p e w n e  m o m e n t ó w  w e s e l s z y c h , 
anegdotycznych  wręcz .  Może  jak i ś 
przykład?

- Tak. Kiedy łopatą zebrałam posadzkę 
w przedszkolu. Wchodzę do pomieszczenia 
i wydaje mi się ta posadzka jakaś żółta, w rogu 
kupka śmieci, a budowlańcy meldują, że 
posadzka już jest. Kiedy zwróciłam uwagę, że 
brakuje w niej cementu, jeden z pracowników 
tak podsumował mówiąc do kolegi – ona się 
chyba na tym zna. I jeszcze jedna, tym razem 
związana z moim egzaminem państwowym na 
członków rad nadzorczych. Bardzo trudnym 
zresztą. Na ustnej części egzaminu komisja 
pyta, skąd jestem. Kiedy powiedziałam, okazało 
się, że wszyscy wiedzą, że z Solca pochodzi 
Irena Santor i za samo to powinnam już zdać. 
Oczywiście zdałam w normalnym trybie, ale 
atmosfera była nieco swobodniejsza.

-  Co jest  najważniejsze  w pracy 
samorządowca?

- Pokora, prawdomówność, szacunek dla 
m i e s z k a ń c ó w ,  k t ó r z y  s ą  n a s z y m i 
pracodawcami. Nie należy się też spodziewać 
pochwał. Powinno się wsłuchiwać w głos 
mieszkańców. Nie jest to proste, ponieważ 
każdy ma inne oczekiwania. A ostateczną 
decyzję musi podjąć burmistrz, przyjmując na 
siebie całą odpowiedzialność. Każda, obarczona 
jest pewnym ryzykiem i trzeba wybrać tę, gdzie 
jest ono najmniejsze.

- Czy czegoś Pani żałuje? Jakiejś decyzji, 
która dziś byłaby inna, a co napawa Panią 
dumą?

- (Po chwili namysłu) Chyba żadnej bym nie 
zmieni ła .  Były  one  pode jmowane  po 
dokładnym przeanalizowaniu za i przeciw. Nie 
można decydować w ciemno zakładając, że 
w każdej chwili będzie się można wycofać 
i zdecydować inaczej. Istotny wpływ na 
przyjęcie konkretnych rozwiązań mają finanse 
i to, jakie korzyści przyniesie ogółowi. Podam 
przykład. Dla każdej osoby mieszkającej przy 
drodze gruntowej ważne jest, by jak najszybciej 
zyskała nawierzchnię utwardzoną, kostkę, 
asfalt. Jednak kiedy zapadają decyzje, którą 
drogę trzeba budować, pierwszeństwo ma ta, 
przy której mieszka więcej ludzi lub dzięki 
której rozwiąże się na przykład ważny problem 
komunikacyjny. Dumna jestem, że gmina cały 
czas się rozwija.

- Samorząd to również współpraca 
z  z e w n ę t r z n y m i  p a r t n e r a m i .  J a k 
z perspektywy czasu ocenia Pani tę sferę 
działalności?

- Powiem tak, my jako gmina staraliśmy się 
ze wszystkimi współpracować. Nie mieliśmy 
jakichś większych sporów, zatargów z innymi. 
Raczej byliśmy postrzegani jako gmina, która 
współpracowała i z Toruniem, i z Bydgoszczą, 
oczywiście na swój pożytek. Czasami może 
chciałabym, aby niektóre decyzje i działania 
naszego dużego sąsiada, mam na myśli 
Bydgoszcz, były inne na przykład szybsza 
budowa ścieżki rowerowej łączącej nasze 
miasta. Jednak, zawsze osoby, z którymi 
współpracowałam, okazywały mi szacunek, 
może dlatego, że jestem kobietą. Relacje 
i współpraca z innymi gminami, samorządem 
województwa, urzędem wojewódzkim, czy 
powiatem nie były złe i układały się poprawnie. 
Chociaż zdarzały się też sytuacje trudniejsze. 
Trzeba było walczyć o swoje, ale z klasą.

- A jeśli chodzi o rozmowy z inwestorami, 
nie jest to łatwy kawałek chleba?

- Na etapie, kiedy powstawał Park 
Przemysłowy, do rozmów z inwestorami były 
oddelegowane cztery osoby – nieżyjący Piotr 
Kubiak i burmistrz Antoni Nawrocki, Barbara 
Białkowska oraz ja. Wtedy w ciągu roku udało 
się podpisać umowy na zagospodarowanie 
całego obszaru pierwszego etapu Parku 
P r z e m y s ł o w e g o .  Z a c h ę c e n i  t y m , 
przygotowaliśmy dokumenty i otrzymaliśmy 
pieniądze na drugi etap. Tu już jest trochę gorzej 
z zagospodarowaniem, ale myślę, że i w tym 
wypadku się powiedzie. Kiedyś rozmowy były 
łatwiejsze.

- I na koniec, jaką radę dałaby pani 
swojemu następcy?

- Mówić prawdę, nie składać obietnic bez 
pokrycia. Pamiętam, jak przed jednymi 
wyborami podeszła do mnie mieszkanka 
i powiedziała – ja na panią zagłosuję, ale proszę 
mi obiecać, że gmina wybuduje ulicę, przy 
której mieszkam. Odpowiedziałam, że w tym 
momencie straciłam pani głos. Usłyszałam - 
a dlaczego? Powiedziałam, że nie ma jeszcze 
dokumentacji, teren nie jest uzbrojony – nie 
mogę więc obiecać, że w przyszłym roku ta 
budowa się rozpocznie. Chcę być wobec pani 
uczciwa, więc mówię jak sytuacja wygląda. 
Obiecać można wszystko, nawet w dobrej 
wierze, ale nie wiadomo ile pieniędzy uda się 
pozyskać na realizację inwestycji, na jakie 
problemy trafi się po drodze. Poradziłabym, aby 
n i e  m ó w i ć ,  ż e  s i ę  w s z y s t k o  z r o b i . 
Doradzałabym też pokorę i szacunek do 
mieszkańców.

- Czy chciałaby Pani na zakończenie 
naszej rozmowy przekazać jakieś słowa do 
mieszkańców?

- Oczywiście. Praca dla mieszkańców była 
dla mnie honorem i zaszczytem. Cieszyłam się 
z tego wszystkiego, co się udało dokonać. 
Dziękuję za wyrozumiałość, a także krytyczne 
uwagi, podpowiedzi. Wszystko co robiłam, 
sprawiało mi satysfakcję, chociaż nieraz były to 
trudne rzeczy. Przepraszam, jeśli nie wszystko 
się udało, jeżeli ktoś w jakikolwiek sposób 
poczuł się urażony, czy nieusatysfakcjonowany. 
W naszej pracy tak jest, że nie zawsze wszystko 
jest możliwe. Cieszę się, że mogłam tutaj być, 
że mieszkańcy są wartościowymi i dobrymi 
ludźmi. Dziękuję za wszystkie ciepłe słowa 
skierowane w moją stronę. Bez mieszkańców, 
bez ich akceptacji, wiele rzeczy by się nie udało. 
Podziękowania kieruję do wszystkich, 
z którymi współpracowałam. Wielkie ukłony 
również w stronę burmistrza Antoniego 
Nawrockiego. To był świetny nauczyciel, wiele 
rzeczy  s ię  od  n iego  nauczy łam –  to 
procentowało. Poza tym, był niezwykłym 
człowiekiem z pasją, szanującym ludzi. Przez 
cały okres mojej pracy wyznawałam zasadę - 
zgoda buduje, niezgoda rujnuje.

- Bardzo dziękuję za rozmowę.

Na zdjęciu burmistrz Teresa 
Substyk,  zastępca  burmistrza 
Barbara Białkowska, sekretarza 
gminy Magdalena Rudna – Plewa, 
skarbnik gminy Alina Kowalska, 
d y r e k t o r  W y d z i a ł u  S p r a w 
Obywatelskich i kierownik Urzędu 
Stanu Cywilnego Justyna Żebrowska 
– Dudek oraz dyrektor Wydziału 
I n w e s t y c j i  i  P l a n o w a n i a 
Przetrzennego Iwona Konopa.
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Kadencja 2018 – 2024, rada miejska (alfabetycznie): Andrzej Bąbka, Grażyna 
Bieniek ,  Dariusz Chojnacki  (wiceprzewodniczący), Bartłomiej Czaki 
(przewodniczący), Mariusz Damrat, Agnieszka Dorawa, Justyna Gapska, Beata 
Kołota, Wiesław Kowalski (od 9 grudnia 2022 r.), Adam Michalak, Tomasz Pacek, 
Szymon Raczyński, Tomasz Rudny (do 6 września 2022 r.), Marzanna Szewczyk, 
Alicja Żaguń. Na zdjęciu nie ma zmarłego Tadeusza Szczepańskiego (wygaśnięcie 
mandatu 9 stycznia 2024 r.).

Kiedy w 2018 roku rozpoczynała się 
k o l e j n a  k a d e n c j a  s a m o r z ą d u 
zastanawialiśmy się wszyscy, co ona 
przyniesie, z jakimi zagadnieniami przyjdzie 
się zmierzyć radnym i burmistrzowi. Dzisiaj, 
kiedy dobiega końca, wiemy znacznie więcej. 
A jak podsumowuje pracę rady jej obecny 
przewodniczący BARTŁOMIEJ CZAKI? 
Co radzi swoim następcom? O tym i o innych 
sprawach w rozmowie, której zapis poniżej.

-  Pierwsza kadencja  i  wybór na 
przewodniczącego, powiedziałbym, że od 
razu na głęboką wodę. To było trudne pięć 
lat?

- Bardzo trudne. Nie mogę wprawdzie 
odnieść się do poprzednich kadencji, ale 
w mojej ocenie ta kadencja była zupełnie inna. 
Pierwszym zaskoczeniem było wprowadzenie 
sesji online. To była nowość. Musieliśmy się 
wszyscy tego uczyć. Przyzwyczaić się do 
kamer, mikrofonów, a wiadomo że jest to 
zawsze stresujące. Drugie zaskoczenie wiązało 
s i ę  z  p o w i e r z e n i e m  m i  f u n k c j i 
przewodniczącego. Rozmawialiśmy o tym 
w  k o m i t e c i e  w y b o r c z y m ,  z  k t ó r e g o 
startowałem, ale właściwie nie wiedziałem zbyt 
szczegółowo, z czym się wiąże ta praca. 
Wątpliwości oczywiście miałem. I mnóstwo 
czasu do zastanowienia – całe cztery godziny. 
Wychodzę jednak zawsze z założenia, że nieraz 
lepiej być rzuconym na głęboką wodę. Nie ma 
wtedy zbyt wiele czasu na zastanawianie się, 
rozważania – trzeba podołać i tyle, stanąć na 
wysokości zadania, które zostało powierzone. 
Sądzę, że mi się to powiodło. Jak tak sobie 

analizowałem, opuściłem chyba tylko jedną 
sesję, których było 82., i jedno posiedzenie 
komisji i to ze względów zdrowotnych. Moja 
obecność była więc prawie stuprocentowa. 
Oprócz tych posiedzeń, było wiele spotkań 
związanych z reprezentowaniem rady, gminy, 
spotkania z mieszkańcami, w naszych 
jednostkach organizacyjnych.

-  W s z y s t k o  o b o k  n o r m a l n y c h 
obowiązków zawodowych.

- Tak. Z perspektywy czasu uważam, że 
funkcja przewodniczącego, powinna być pracą 
na cały etat. Zajęć jest naprawdę dużo. 
Praktycznie każdego dnia muszę być 
w urzędzie – zapoznawanie się z dokumentami 
i podpisywanie korespondencji, spotkania, 
uroczystości. Pogodzenie tego wszystkiego 
z pracą zawodową jest naprawdę trudne. 
Przydało mi się moje doświadczenie z firmy, 
gdzie organizuję oraz nadzoruję pracę zespołu. 
Na początku miałem obawy, czy podołam, bo 
pracuję na dwie zmiany. Jednak okazało się, że 
wręcz przeciwnie, było to duże ułatwienie. 
Dużo spraw dzieje się do południa. Nie 
musiałem więc wykorzystywać urlopu.

- Jak przebiegają sesje wiemy z relacji, 
także tych na żywo, ale o przygotowaniach 
do nich już wiemy mniej. Proszę rzucić 
trochę światła na kulisy pracy rady miejskiej 
i przewodniczącego.

- Do obowiązków przewodniczącego 
należy zwołanie komisji przed każdą sesją. Są 
na nich omawiane projekty uchwał. Radni 
o t r z y m u j ą  w c z e ś n i e j  m a t e r i a ł y , 
przewodniczący nadzoruje, aby dotarły na czas. 

Zapoznają się potem z nimi, na komisjach 
zadają pytania, proszą o wyjaśnienia. Nieraz 
posiedzenia komisji bywały burzliwe, różnie to 
bywa. Przeważnie posiedzenia komisji 
odbywają się na kilka dni przed sesją. To właśnie 
tam jest wszystko przedstawiane, omawiane 
i dyskutowane. Mimo że radni wcześniej 
zapoznają się z dokumentami, nic nie zastąpi 
rozmowy. Ta najtrudniejsza i najistotniejsza 
p r aca  r ady  mie j sk i e j  odbywa  s i ę  na 
posiedzeniach komisji. Wypracowywanie 
stanowisk odbywa się właśnie wtedy. Chcąc 
wyjaśnić wszelkie wątpliwości, na komisję 
zapraszani są pracownicy urzędu i jednostek, 
żeby jak największą wiedzę o danej sprawie 
przekazać radnym. Na sesję jesteśmy dobrze 
przygotowani i dlatego głosujemy sprawnie. 
Każdy z nas wie, jaką decyzję chce podjąć. 

-  W s p o m n i a ł  P a n  o  b u r z l i w y c h 
komisjach, zdarzają się jednak samorządy, 
w których obrady radnych na sesjach 
przepełnione są emocjami i do spokojnych 
nie należą. W naszej gminie tak nie jest. Jak 
Pan sądzi, w czym tkwi ten sekret?

- Wydaje mi się, że w naszej radzie nie ma 
polityki. Staramy się być od niej jak najdalej. 
Wiadomo, każdy ma swoje poglądy i polityka 
dotyczy każdego, jednak radni myślą przede 
wszystkim o tym, aby żyło się nam w gminie jak 
najlepiej. Na komisjach jest wypracowywany 
konsensus. Nie zawsze się to udawało, bo 
w głosowaniach były i głosy przeciwne 
jakiemuś rozwiązaniu, także wstrzymujące się. 
Większość dyskusji kończyła się osiągnięciem 
porozumienia sprzyjającego rozwojowi naszej 
gminy.

- Proszę wskazać zagadnienie, którym 
zajmowała się rada miejska, a które można 
by zaliczyć do najtrudniejszych.

- Kwestia referendum i temat tak zwanej 
spalarni, które wywołały sporo emocji. Odbyło 
się wiele spotkań,  posiedzeń komisji , 
powoływane były specjalne komisje do 
wyjaśnienia  tych spraw.  Muszę jasno 
powiedzieć, że radni nigdy nie byli przeciwko 
samemu re fe rendum i  oddan iu  g łosu 
mieszkańcom. Chodziło jedynie o to, że rada 
musi działać w ramach i granicach prawa. 
Dlatego mieliśmy duże wątpliwości, jeśli 
chodzi o sformułowanie samego pytania 
referendalnego, które budziło wątpliwości 
natury prawnej. Zdaniem większości rady, bo 
nie wszyscy byliśmy jednomyślni, mogło to 
u t rudn ić  funkc jonowanie  fi rmom już 
prowadzącym działalność. I dlatego to było 
jedno z najtrudniejszych zagadnień, z jakim 
musieliśmy się zmierzyć. Wiele trudności 
przysporzyła pandemia, która wymusiła pracę 
zdalną, czego musieliśmy się też nauczyć. Sesje 
online, problemy z połączeniem się z naszych 
domów. No, było to bardzo kłopotliwe. Ze 
swoimi  problemami zgłaszają  s ię  też 
mieszkańcy podczas dyżurów radnych. Wiele 
z nich udaje się rozwiązać, chociaż niestety, nie 
wszystkie. 

- Radni spotykają się na sesjach, na 
posiedzeniach komisji – to standard. Czy 
jednak spotykacie się na stopie prywatnej? 
Czy budujecie takie więzi, które moim 
zdaniem powinny ułatwiać pracę na rzecz 
mieszkańców.

- Jest wiele akcji organizowanych przez 
radnych, chociażby świąteczna pomoc. Co roku 
każdy z klubów radnych stara się pomóc 

Wielu rzeczy
musieliśmy się nauczyć



5

najbardziej potrzebującym, umilić te święta. 
W tym roku zorganizowaliśmy na przykład 
pomoc dla dzieci z domu dziecka. To są te 
piękniejsze momenty dla wszystkich radnych. 
Bycie radnym to nic innego jak pomaganie 
naszym mieszkańcom, wsłuchiwanie się w ich 
sprawy i pomoc w ich rozwiązywaniu. Radni 
robią to na różne sposoby, chociażby przez 
fundowanie z części diety stypendiów dla dzieci 
i młodzieży.

- A jeśli chodzi o spotkania towarzyskie, 
nie związane z działalnością rady?

- Większość z nas zna się na stopie 
prywatnej, koleżeńskiej. Jednak, jak już 
wspomniałem, łączenie pracy w samorządzie 
z obowiązkami zawodowymi sprawia, że jest 
bardzo trudno wygospodarować czas na takie 
spotkania. Najłatwiej o taki kontakt jest podczas 
różnego rodzaju akcji, jak sadzenie lasu, biegi 
terenowe „Jeżyk”, czy osiedlowe pikniki. 
Wtedy była chwila wytchnienia, okazja do 
rozmowy. Pozostały wolny czas staram się 
poświęcać rodzinie. Nie mogę mówić za 
wszystkich, ale zapewne większość z nas, jak 
zdarzy się wolny weekend, chce go spędzić 
z najbliższymi.

- Kiedy zaczynał Pan pracę w radzie 
rozmawialiśmy o planach i zamierzeniach. 
Chciał Pan, aby radni, a nie tylko Pan z racji 
pełnionej funkcji, byli na co dzień aktywni, 
spotykali się z wyborcami. Jak z perspektywy 
końca kadencji ocenia pan aktywność rady 
jako zespołu?

- Naszą codzienną aktywność utrudniła 
z  p e w n o ś c i ą  p a n d e m i a .  Te n  k o n t a k t 
z mieszkańcami był siłą rzeczy ograniczony. 
Widać to było po małej frekwencji na 
zebraniach osiedlowych, które wznowiono po 
pandemii. Podobnie było z piknikami. Dwa lata 
nam praktycznie wypadły.  Po okresie 
zamknięcia nas w domach, staliśmy się chyba 
wszyscy, jako cała społeczność, mniej otwarci 
na kontakty osobiste. Jak byśmy przyzwyczaili 
się, że nie są one potrzebne. Są telefony, fora 
internetowe i wielu wydaje się, że to wystarczy. 
Nic jednak nie zastąpi bezpośrednich spotkań. 
Przed pandemią na moje dyżury przychodzili 
mieszkańcy, potem przez dłuższy czas 
ograniczały się te kontakty do telefonów, teraz 
widzę, że wraca to do normy, i z tego najbardziej 
się cieszę. 

- Na jakie pozytywne aspekty pracy 
w kończącej się kadencji rady zwróciłby Pan 
szczególną uwagę? Proszę potraktować 
odpowiedź na to pytanie, także jako swego 
rodzaju podpowiedź dla Pana następcy.

- Chciałbym, żeby mój następca nie zrażał 
się tym, że nie wszystko i od razu uda się 
zrealizować. To jest trudniejsze, niż się wydaje 
zanim zostanie się radnym. Na sukces składa się 
wiele czynników, wiele zależnych od 
zewnętrznych instytucji. Jest takie przysłowie, 
że nie od razu Kraków zbudowano. Życzę też 
następcom, aby kontynuowali to, co my 
rozpoczęliśmy, a czego nie udało nam się 
jeszcze sfinalizować. Na wszystko potrzeba 
czasu i środków finansowych. Najbardziej 
pozytywne w pracy w radzie było to, że 
mogliśmy działać dla dobra mieszkańców. 
Większość z nich, i ja również zaliczam się do 
tej grupy, nie wyobraża sobie życia w innym 
miejscu.

Rozmawiał Zbigniew Stefański

… w mijającej kadencji odbyła się 15 marca. 
Były podziękowania, upominki i wzruszające 
chwile. Zanim jednak to nastąpiło, radni 
przegłosowali zmianę budżetu i Wieloletniej 
Prognozy Finansowej. Kwota dochodów 
wzrośnie o 1,5 mln zł. W tym znajdują się 
dochody majątkowe – 440 tys. zł i dotacja na 
Centrum Usług Społecznych, która w tym roku 
wyniesie nieco ponad milion zł. Ostatecznie 
dochody ogółem mają wynieść 133,9 mln zł, 
a wydatki 130,9 mln zł. Zagadnienia te omówiła 
skarbnik Alina Kowalska.

W następnej uchwale rada wyraziła zgodę 
na odstąpienie od obowiązku przetargowego 
t r y b u  z a w a r c i a  u m o w y  d z i e r ż a w y 
nieruchomości gruntowej. Jak poinformowała 
Barbara Białkowska, zastępca burmistrza, 
nieruchomość położona jest przy ul. Toruńskiej, 
na której dzierżawca wybudował obiekt, 
przeznaczony pod hotel dla zwierząt oraz 
działalność handlowo – usługową z tym 
związaną .  Umowa będz ie  mogła  być 
przedłużona na 10 lat.

Kolejnym punktem obrad było podjęcie 
uchwały w sprawie oceny aktualności studium 
uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 
przestrzennego gminy Solec Kujawski oraz 
obowiązujących miejscowych planów 
z a g o s p o d a r o w a n i a  p r z e s t r z e n n e g o . 
Uzasadnienie do projektu przedstawiła Iwona 
Konopa, dyrektor Wydziału Inwestycji 
i Planowania Przestrzennego. Rada przyjęła 
przedłożoną przez burmistrza „Analizę zmian w 
zagospodarowaniu przestrzennym Gminy Solec 
Kujawski”, uznała, iż studium uwarunkowań 
i kierunków zagospodarowania przestrzennego 
jest częściowo nieaktualne, jak również, że 
o b o w i ą z u j ą c e  m i e j s c o w e  p l a n y 
zagospodarowania przestrzennego częściowo 
w y mag a j ą  zmian y.  P o n ad to  u ch w a ła 
zobowiązuje burmistrza do sporządzenia planu 
ogólnego gminy i uchwalenia go do końca 2025 
r. Ma to być zadanie priorytetowe. Kolejne 
zapisy uchwały mówią o konieczności 

monitorowania zmian w procesie rozwoju 
zagospodarowania przestrzennego gminy 
i  o  opracowywaniu ,  w miarę  po t rzeb , 
miejscowych planów zagospodarowania 
przestrzennego.

Następny projekt uchwały omówiła 
sekretarz Magdalena Rudna – Plewa. 
Dotyczył on wniosku grupy seniorów 
o powołanie rady seniorów. W związku z dużą 
liczbą osób starszych w oraz coraz większą 
aktywnością tych osób na różnych polach 
działania, koniecznym i zasadnym staje się 
powołanie Soleckiej Rady Seniorów. Umożliwi 
budowanie dialogu, partnerstwa, integracji 
i współpracy między środowiskiem osób 
starszych a władzami lokalnymi i innymi 
podmiotami zewnętrznymi działającymi na 
rzecz osób starszych. Tym samym wzmocni to 
pozycję osób starszych w środowisku 
lokalnym. Rada miejska uznała wniosek za 
uzasadniony, powołała radę seniorów i nadała 
jej statut. Gminna rada seniorów ma charakter 
konsultacyjny, doradczy i inicjatywny.

Tomasz Pacek, wiceprzewodniczący 
Komisji Skarg, Wniosków i Petycji odczytał 
uzasadnienie w sprawie przekazania wniosków 
o nadanie nazw ulic do burmistrza, czyli organu 
właściwego do ich rozpatrzenia. Jednocześnie 
radni, członkowie komisji, wyrazili swoją 
opinię, co do zasadności złożonych wniosków 
i podjęcia działań mających na celu nadanie 
nazwy ulicom wskazanym we wnioskach.

Rada wyraziła też zgodę na zniesienie 
odrębnej własności wyodrębnionych lokali 
w  b u d y n k u  p r z y  u l .  G a r b a r y  3  o r a z 
współwłasności nieruchomości gruntowej 
zabudowanej. Umożliwi to, jak wyjaśniła 
B. Białkowska, racjonalne wykorzystanie 
i efektywne gospodarowanie nieruchomością.

W dalszej kolejności radni wysłuchali 
sprawozdań z realizacji: programu opieki nad 
z a b y t k a m i ,  w s p i e r a n i a  r o d z i n y , 
przeciwdziałania przemocy w rodzinie, a także 
z działalności Soleckiego Centrum Kultury 
i Biblioteki Publicznej. Przedstawili również 
sprawozdania z działalności komisji stałych 
rady miejskiej.

N a  k o n i e c  r a d n i  p o d z i ę k o w a l i 
mieszkańcom za to, że im zaufali powierzając 
w wyborach pełnienie mandatu. Kolejne 
podziękowania przekazała burmistrz Teresa 
Substyk. Zwróciła się do radnych i bardzo 
serdecznie podziękowała za współpracę. To 
radni podejmowali uchwały, które potem 
burmistrz, jako organ wykonawczy, realizował. 
Dzięki zgodzie nasze miasto mogło się 
rozwijać, a mieszkańcy czuć się bezpiecznie, 
mówiła. Ciepłe słowa burmistrz skierowała 
także pod adresem gminnych jednostek 
i instytucji. Następnie wręczyła radnym drobne 
upominki. Przewodniczący rady Bartłomiej 
Czaki podziękował T. Substyk, a zwracając się 
do radnych wskazał na ogrom pracy, którą 
w ł o ż y l i  w  r o z w ó j  g m i n y.  S p e c j a l n e 
podziękowania przekazał Alicji Żaguń 
i Mariuszowi Damratowi, którzy nie będą 
ubiegali się ponownie o mandat radnego. 
Pozos t a łym zaś ,  życzy ł  powodzen ia 
w  t e g o r o c z n y c h  w y b o r a c h .  Z  d u ż y m 
wzruszeniem T. Substyk wspomniała też 
zmarłego Tadeusza Szczepańskiego, a obecni 
na sali, gromkimi oklaskami dali wyraz swojej 
pamięci o radnym.

LXXXII SESJA RM

Ostatnia
sesja...

Sesję można śledzić na żywo – 
www.soleckujawski.pl zakładka e-sesja. 
Tam również znajdują się materiały 
archiwalne.
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Kadencja 2018 - 2024
Co zrobiliśmy?

DROGI
ŘBudowa ul. Kościelnej (2018)
ŘBudowa ul. Ogrodowej (2019)
ŘBudowa ul. Długiej i Krótkiej (2021)
ŘRewitalizacja Placu Jana Pawła II i przyległych ulic (2021)
ŘPrzebudowa dróg wojewódzkich w rejonie Palcu JP II – ul. Kościuszki, Toruńska 
(2022)
ŘBudowa ścieżki rowerowej Otorowo – Solec Kujawski - I etap: ul. Długa,

       Ks. P.Skargi (2020), II etap: wzdłuż drogi wojewódzkiej nr 394 (2021)
ŘBudowa ul. Prostej (2021)
ŘBudowa ul. Zbożowej (2021)
ŘBudowa ul. Targowej oraz dróg gminnych nr 050859C i nr 050860C (2022)
ŘBudowa ul. Łąkowej (2022)
ŘBudowa ul. Ułańskiej (2022)
ŘBudowa ścieżki rowerowej przy ul. Leśnej (2023)
ŘRozbudowa ul. Kujawskiej na odc. Haska – w kierunku przejazdu PKP (2023)
ŘUtwardzenie drogi wewnętrznej przy ul. Św. Stanisława (2023)
BUDYNKI KUBATUROWE
ŘPrzebudowa i termomodernizacja świetlicy JAGÓDKA ul. Kujawska (2018)
ŘPrzebudowa i termomodernizacja Szkoły Muzycznej ul. 23 Stycznia 13 (2018)
ŘTermomodernizacja budynku przy ul. Kościuszki 12 – segment A i B (2018)
ŘPrzebudowa i termomodernizacja budynku przy Placu Jana Pawła II 4 (2020)
ŘPrzebudowa i termomodernizacja budynku przy ul. Kościuszki 12 – segment C 
(2021)
ŘRozbudowa Szkoły Podstawowej nr 4 (2022)
ŘTermomodernizacja i przebudowa budynku przychodni zdrowia przy
ul. Powstańców 7 (2022)
ŘPrzebudowa świetlicy we wsi Przyłubie (2022)
ŘPrzebudowa pomieszczeń krytej pływalni - grota solna, sauny (2022)
INWESTYCJE SIECIOWE
ŘBudowa oświetlenia przy ul. Średniej odc. Orzechowa -Haska (2020)
ŘBudowa zbiornika retencyjnego w Otorowie (2021)
ŘOświetlenie na os. Leśnym – I etap (2022)
ŘOświetlenie ulic na os. Leśnym – II etap (2023)
INWESTYCJE ZWIĄZANE Z REKREACJĄ I SPORTEM
ŘZagospodarowanie terenu na Skwerze im. dra H.Jordana i stworzenie stref 

       zieleni przy Rondzie (2019)
ŘPrzebudowa treningowego boiska piłkarskiego przy ul. Sportowej 1 (2019)
ŘUruchomienie strefy rekreacyjno - sportowej: plac zabaw i siłownia plenerowa 

       przy ul. Ugory (2019)
ŘUruchomienie strefy rekreacyjno sportowej: siłownia plenerowa przy OSiR oraz 

       plac zabaw i siłownia plenerowa przy świetlicy JAGÓDKA (2019)
ŘMontaż piłkochwytu na treningowym boisku piłkarskim przy ul. Sportowej 1 

       (2020)
ŘBudowa strefy wypoczynku i zabaw: plac zabaw przy ul. A,Mickiewicza (2020) 

       – budżet obywatelski
ŘBudowa Rodzinnej Promenady w Parku Miejskim (2021) – budżet obywatelski
ŘBudowa kompleksu naturalnych tras rowerowych (2021)
ŘZagospodarowanie Skweru Hedy Szarego – budowa tężni (2024)

Miejsko - Gminny Ośrodek
Pomocy Społecznej (od 1 kwietnia
Centrum Usług Społecznych)

ul. Zbożowa

Sauna

Zbiornik retencyjny

ul. Kujawska
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Dom Dobrych Praktyk Szkoła Podstawowa nr 4 - nowy pawilon

Świetlica w Przyłubiu

pl. Jana Pawła II

Grota solna

Tężnia

Plac zabaw przy świetlicy „Jagódka” Ścieżka rowerowa przy ul. Leśnej

SOLECKIÈ

Fot. tła Marek Chełminiak
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Podsumowując działalność Muzeum Solca 
w okresie od końca 2018 r. do początku 2024 r. 
nie można zapomnieć o wielkich rocznicach 
przypadających w tym czasie, a także 
o pandemii, która w zasadniczy sposób wpłynęła 
na funkcjonowanie naszej instytucji w latach 
2020-2021. 

W listopadzie 2018 r. cała Polska świętowała 
100-lecie odzyskania Niepodległości. Także 
w naszym Muzeum otworzyliśmy wtedy wystawę 
czasową Długi powrót do Polski, w której 
staraliśmy się pokazać to przełomowe wydarzenie 
dla naszych dziejów ojczystych poprzez pryzmat 
lokalnej historii Solca i jego mieszkańców. 

Obchodząc ten piękny jubileusz nie 
ograniczyliśmy się jedynie do działalności 
wystawienniczej. Współpracując z KTP Horyzont 
oraz soleckim Hufcem ZHP, zorganizowaliśmy 
cykl imprez turystycznych – sześciu rajdów 
pieszych pod hasłem „100 kilometrów na 100-lecie 
Niepodległości” oraz przygotowaliśmy lekcję 
muzealną poświęconą naszym symbolom 
narodowym, która na stałe znalazła się w naszej 
ofercie edukacyjnej.

W roku 2019 obchodziliśmy nasz mały 
jubileusz 10 lat działalności Muzeum Solca, który 
towarzyszył  otwarciu  wystawy Patron, 
poświęconej św. Stanisławowi. W czasie wernisażu 
mieliśmy też okazję zobaczyć inscenizację sztuki 
Zofii Kossak Kielich Krwi, przygotowaną we 
współpracy z  soleckimi  nauczycielami, 
w wykonaniu uczniów ZSOiZ. 

W tym samym roku, wystawą Ksiądz Jan 
Mąkowski i jego Ziemia Obiecana, rozpoczęliśmy 
obchody 100-lecia powrotu Solca do Polski, które 
w 2020 r. kontynuowaliśmy kolejnymi wystawami. 
Pierwszą była ekspozycja Pozdrowienia z Solca … 
Solec Kujawski na starych pocztówkach – 
towarzysząca wydaniu (we współpracy z soleckim 
UM) albumu o tym samym tytule.

Pracownicy Muzeum Solca byli także 
odpowiedzialni za „historyczną” część akademii 
upamiętniającej powrót Solca w granice 
Rzeczpospolitej, jaka odbyła się w SCK, a także za 
przygotowanie kapsuły czasu, która została 
umieszczona pod powierzchnią historycznego 
soleckiego Rynku (Pl. Jana Pawła II), pod tablicą 
poświęconą temu historycznemu wydarzeniu. 

Zresztą sama idea umieszczenia takiej tablicy na 
rewitalizowanym Rynku także wyszła od 
pracowników Muzeum Solca. 

Obchody upamiętniające wydarzenia z 1920 r. 
miała zakończyć, zaplanowana na przełom 2020 
i 2021 r. wystawa Ksiądz Jan Klein. Solecki 
Proboszcz i Burmistrz (1885-1940), ale z powodu 
pandemii została ona zaprezentowana widzom 
dopiero w lutym 2021 r.

Pod koniec tego roku mieliśmy okazję 
zaprezentować wystawę Bronisław Krüger i jego 
Rodzina, której przygotowanie było możliwe 
dzięki wspaniałemu darowi pana Kazimierza 
Stępnia, który przekazał Muzeum Solca zbiór 
kilkuset szklanych negatywów oraz liczne pamiątki 
po Walerii i Bronisławie Krügerach, którzy przez 
wiele lat prowadzili w Solcu zakład fotograficzny. 

W roku 2022 r. powstała m.in. wystawa Tylko 
Rock! Soleckie zespoły rockowe z lat 80. i 90., 
a  podczas  Nocy  Muzeów  publ iczności 
przypomniał się reaktywowany na tę okazję zespół 
Cymez oraz cały czas aktywny Roan. Nigdy 
wcześniej tłok w naszej sali konferencyjnej nie był 
tak wielki. 

W tym samym roku dzięki  środkom 
pozyskanym z programów „Niepodległa” oraz 
„Patriotyzm Jutra” realizowaliśmy projekty 
„Śladami Powstania Wielkopolskiego” oraz 
„Solec-otwarte miasto”. Dzięki temu pierwszemu 
została wytyczona i oznaczona ścieżka edukacyjna 
upamiętniająca miejsca i postacie związane 
z Powstaniem Wielkopolskim wraz z drukowanym 
przewodnikiem. 

Projekt „Solec–otwarte miasto” przypominał 
o różnych mniejszościach narodowych, które na 
przestrzeni wieków zamieszkiwały nasze miasto, 
współtworząc jego historię. Projekt ten składał się 
z wystawy czasowej, wycieczki do skansenu 
w Wielkiej Nieszawce, warsztatów kulinarnych 
oraz opracowania spaceru historycznego „Śladami 
Tellera i Schillera”, którą można przemierzać 
samodzie ln ie  dz ięk i  wydrukowanemu 
przewodnikowi. Projekt ten, którego autorem jest 
kustosz Łukasz Wojtecki, został wyróżniony 
w konkursie „Musejon Kujawsko-Pomorskie 
Muzealne Wydarzenie Roku” w kategorii Edukacja 
i Regionalizm. 

W 2023 r. wystawą 100 lat Sióstr Służebniczek 
w Solcu Kujawskim rozpoczęliśmy cykl wystaw 
rocznicowych,  upamiętniających ważne 
wydarzenia w dziejach naszego miasta. Kolejną 
wystawą wpisującą się w tę tematykę jest 
prezentowana obecnie ekspozycja 150 lat SP nr 1 
w Solcu Kujawskim, a w najbliższej przyszłości 
czekają nas kolejne, jak np. wystawa poświęcona 
100-leciu Klubu Sportowego „Unia”. Z kolei 

w przyszłym roku czekają nas obchody 700-lecia 
nadania Solcowi praw miejskich. Postaramy się, by 
tym wyjątkowym obchodom towarzyszyła też 
odpowiednio wyjątkowa wystawa.

Podsumowując, w omawianym okresie 
Muzeum Solca przygotowało 28 wystaw 
czasowych,  w  tym cieszące  się  od  lat 
zainteresowaniem publiczności wystawy cykliczne, 
czyli Nabytki Muzeum i Mam hobby.

Muzeum to jednak nie tylko wystawy ale także, 
działalność kolekcjonerska. Składają się na nią dary 
od mieszkańców naszego miasta, zakupy oraz 
artefakty pozyskane w wyniku nadzorów 
archeologicznych prowadzonych przy okazji 
inwestycji realizowanych na terenie naszej gminy 
oraz dzięki powierzchniowym badaniom 
archeologicznym. Wśród setek muzealiów, które 
wzbogaciły naszą kolekcję, kilkadziesiąt 
wyjątkowych, po przeprowadzeniu niezbędnych 
prac konserwatorskich, wzbogaciło wystawę stałą 
oraz wystrój naszej sali konferencyjnej.

Część  naszych  zbiorów została  też 
zdigitalizowana dzięki prowadzonemu przez Urząd 
Marszałkowski programowi „Kultura w zasięgu 
2.0” i już niebawem będzie również dostępna 
online. 

Prowadzimy także działalność naukową. 
Oprócz wydania dwóch podwójnych numerów 
„Rocznika Soleckiego” (prace nad kolejnym są 
w toku), od 2022 r. we współpracy z Fundacją 
„Bydgoska Szkoła Historii Nauk Medycznych” 
organizujemy ogólnopolską konferencję naukową 
„Lecznictwo na prowincji”. 

Zajmujemy się także działalnością edukacyjną. 
Poza lekcjami muzealnymi, organizujemy także 
cykliczne  spotkania  w  ramach  „Klubu 
Kolekcjonera” czy „Święta kawy”. 

Nasza działalność nie ogranicza się oczywiście 
tylko do murów Villi Anna. We współpracy z KTP 
Horyzont współorganizujemy liczne piesze rajdy 
turystyczne, które oprócz relaksu na świeżym 
powietrzu, przybliżają uczestnikom historię naszej 
Małej Ojczyzny. Sztandarowym przykładem tej 
działalności jest organizowany od ponad 10 lat Rajd 
Pamięci kapitana Alojzego Bruskiego ps. „Grab”, 
w którym uczestniczą nie tylko mieszkańcy Solca 
Kujawskiego, ale także goście z wielu innych miast 
i miejscowości. 

Co roku uczestniczymy też w Europejskich 
Dniach Dziedzictwa, w ramach których w 2022 r. 
zorganizowaliśmy Festyn Garncarski, który został 
doceniony  w  ramach  ogólnopolskiego 
podsumowania akcji EDD. W 2023 r. w ramach 
EDD udało nam się we współpracy z OSiR w Solcu 
Kujawskim zorganizować mecz piłkarski w stylu 
retro. 

Nasza działalność edukacyjna to także pomoc 
merytoryczna w projektach realizowanych przez 
Bibliotekę Publiczną w Solcu Kujawskim (np. przy 
tworzeniu gry mobilnej „Śladami celebrytów 
dwudziestolecia międzywojennego w Solcu 
Kujawskim”), Soleckie Centrum Kultury czy 
Urząd Miejski.

Na zakończenie chcielibyśmy podziękować 
tym, dzięki którym działalność Muzeum Solca jest 
możliwa. Jesteśmy samorządową instytucją kultury, 
istniejącą i funkcjonującą dzięki wsparciu soleckich 
władz samorządowych. Nasza działalność byłaby 
jednak o wiele uboższa, gdyby nie wsparcie ze 
strony mieszkańców naszego miasta, a także 
mecenasów, wśród których  należy wymienić firmę 
SOLBET oraz Nadleśnictwo Solec Kujawski.

Cieszymy się, że możemy popularyzować 
wiedzę o historii naszego miasta. Czujemy 
satysfakcję  odkrywając nowe fakty czy 
przywracając pamięć o postaciach ważnych dla 
naszej lokalnej historii. Mamy nadzieję, że 
dotychczasowe 15 lat działalności Muzeum Solca 
potwierdza potrzebę istnienia takiej instytucji 
w naszym mieście.

Rafał Kubiak
Fot. E. Wojtecka, R. Kubiak

W muzeum
wiele się działo
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Ostatnie 5 lat działalności Biblioteki 
Publicznej w naszym mieście to dostosowanie 
usług bibliotecznych do potrzeb naszych 
mieszkańców – czytelników.

Jedną z takich usług jest tzw. pogotowie 
książkowe polegające na zamówieniu książek 
przez telefon z dostarczeniem do domu. Ta 
usługa kierowana jest szczególnie do osób 
z niepełnosprawnością oraz osób starszych, 
mających problemy z poruszaniem się.  Innym 
udogodnieniem wprowadzonym w okresie 
pandemii, a funkcjonującym do dziś jest tzw. 
„zwrotomat”. Ułatwia on zwrot książek do 
biblioteki, ponieważ można to zrobić o każdej 
porze dnia i nocy, przez siedem dni w tygodniu. 

Najważniejszym zadaniem Biblioteki 
Publicznej jest gromadzenie i udostępnianie 
książek. W ostatnich 5. latach przybyło 
bibliotece przeszło 9 tysięcy książek: 
zakupionych było 7456 woluminów, a pozostałe 
1582 to  ks iążki  podarowane od osób 
prywatnych,  instytucj i  i  wydawnictw. 
W doborze literatury skupiamy się przede 
wszystkim na potrzebach i zainteresowaniach 
mieszkańców miasta. Stąd wśród naszych 
nowości pojawiają się książki, których tytuły 
zgłaszają nam czytelnicy. W ostatnich latach 
zauważyliśmy wzrost  zainteresowania 
komiksami, których oferta jest już dość znaczna 
w naszych zbiorach, ale również audiobookami 
(książkami mówionymi), których mamy już 
blisko 600 szt.

Na przestrzeni ostatnich 5. lat Biblioteka 
Publiczna wprowadziła do swojej oferty książkę 
elektroniczną. Tu należy wymienić dostępy do 
platformy Academica, gdzie dostępne są przede 
wszystkim pozycje naukowe oraz  do platformy 
IBUK Libra. Posiadamy także w swoich 
zasobach kody do Legimi, dzięki którym 
umożliwiamy czytelnikom sięgnięcie po 
interesującą książkę w formie elektronicznej. 

Książki stanowią jeden filar działalności 
biblioteki, drugim są aktywności proponowane 
różnym grupom odbiorców. Na szczególną 
uwagę w tym miejscu zasługuje działalność Filii 
dla Dzieci, gdzie odbywa się mnóstwo zajęć, 
w których oprócz przybliżania świata literatury 

i kształtowania właściwej postawy wobec 
książek i czytania, pojawiają się treści 
r o z w i j a j ą c e  p a s j e  i  z a i n t e r e s o w a n i a 
uczestników zajęć. W tym miejscu nie możemy 
pominąć szerokiej współpracy z soleckimi 
przedszkolami i szkołami, które to bardzo 
chętnie i licznie biorą udział w naszych lekcjach 
bibliotecznych.  Uczniom chcącym poszerzać 
swoją literacką przygodę, kilka razy w roku 
proponujemy konkursy czytelnicze. Są one 
okazją do sprawdzenia swojej wiedzy 
w porównaniu z kolegami i koleżankami 
z innych klas i szkół. 

Interesującym działaniem, które od lat 
gromadzi w bibliotece dziecięcej szerokie grono 

najmłodszych solecczan jest Klub Rodzinny. 
Jest to inicjatywa, w której dzieci wraz 
z rodzicami/dziadkami/opiekunami spotykają 
się w bibliotece, by wspólnie spędzić czas 
i  jednocześnie poznawać bogaty świat 
literatury. 

D l a  m ł o d z i e ż y  i  o s ó b  d o r o s ł y c h 
organizujemy spotkania Dyskusyjnych Klubów 
Książki. W bibliotece działają trzy takie kluby. 
Jeden skierowany do młodzieży, drugi dla osób 
dorosłych i ostatni dla seniorów. Członkowie 
każdego z klubów spotykają się raz w miesiącu 
i rozmawiają na temat wybranej lektury. 
Wychodząc  naprzeciw oczekiwaniom 
mieszkańców, przy bibliotece powołano do 
życia dwa Dyskusyjne Klub Filmowe. Ich 
uczestnicy spotykają się po seansie filmowym, 
aby dyskutować na temat obejrzanego filmu. 

Ogromną popularnością i niesłabnącym 
zainteresowaniem cieszy się najobszerniejsza 
część działalności soleckiej biblioteki – 
Uniwersytet Trzeciego Wieku. W październiku 
2023 roku rok akademicki rozpoczęła grupa 
153. soleckich seniorów. Oprócz działalności 
wykładowej, soleccy studenci mogą brać udział 
w licznych spotkaniach okolicznościowych, 
imprezach plenerowych i wydarzeniach  
organizowanych przez bibliotekę. Wśród 
proponowanych aktywności znajdują się także 
działania realizowane we współpracy z innymi 
instytucjami, np. grupowe wyjścia do kina 
kultura w SCK, wizyty w Muzeum Solca czy 
wyjazdy do Filharmonii Pomorskiej.

W trakcie ostatnich 5. lat, Biblioteka 
Publiczna prowadziła zabiegi mające na celu 
poszerzenia grona odbiorców działań 
bibliotecznych. W tym celu przygotowaliśmy 
szereg  innowacyjnych in ic ja tyw.  Ich 
różnorodność sprawiała, że dotarliśmy do 
różnych grup odbiorców. 

W 2019 roku, Biblioteka Publiczna 
wzbogaciła się o liczne pamiątki: statuetki, 
fotografie, odznaczenia, złote płyty oraz książki 

przekazane przez Honorową Obywatelkę Solca 
Kujawskiego – Panią Irenę Santor. W oparciu 
o nie, zaaranżowano na antresoli Salonik Ireny 
Santor. Jest to miejsce unikatowe w skali kraju, 
o czym świadczą liczne odwiedziny osób z całej 
Polski. 

Kolejne nowe działanie zaproponowane 
przez bibliotekę to Gralnia. Gralnia to spotkania 
w każdą pierwszą sobotę w miesiącu (w godz. 
17-22), w których uczestnicy grają w gry 
planszowe. Gromadzą one w przestrzeni 
bibliotecznej w głównej mierze młodzież, choć 
stałymi uczestnikami są także osoby dorosłe.

Niezwykle ciekawą inicjatywą, która 
powstała w Bibliotece Publicznej w 2023 roku, 
była inauguracja grupy poetyckiej  Hotel Słów. 
To cykliczne spotkania twórców, podczas 
których uczestnicy dzielą się swoją poetycką 

pasją. Działalność grupy poetyckiej związana 
jest także z przygotowywaniem wydarzeń dla 
lokalnej społeczności,  t j .  wystawa pt. 
„Dzieciniec na Bydgoskiej” połączona ze 
spotkaniem z poezją na soleckich fontannach, 
a także rocznica Hotelu Słów. W ramach tej 
działalności powstał pierwszy tomik poezji 
soleckich poetów zatytułowany „Hotel 
Słów.Początek”.  

Nowym wydarzeniem, które na stałe 
wpisało się w działalności biblioteki jest 
Przys tanek Gwiazdka.  Wydarzenie  to 
organizowane jest w okresie Świąt Bożego 
Narodzenia. Jego ideą jest wprowadzenie 
solecczan w nastrój świąteczny. Na czas trwania 
„Przystanku Gwiazdka” Biblioteka zmienia się 
w miejsce dzielenia się pasją. Mieszkańcy Solca 
mają możliwość zaprezentowania swoich prac 
rękodzielniczych, a wśród atrakcji dla różnych 
grup odbiorców pojawiają się m.in. zajęcia 
plastyczne, dyskusje o tradycjach, czy 
możliwość spotkania świętego Mikołaja. 

Biblioteka Publiczna aktywnie działa także 
w obszarze pozyskiwania zewnętrznych 
ś rodków.  Rokroczn ie  sk łada  wniosk i 
o  dofinansowanie w ki lku programach 
grantowych. W ostatnich latach otrzymaliśmy 
przeszło 40 tys. zł wsparcia z Ministerstwa 
Kultury i Dziedzictwa Narodowego na zakup 
nowości wydawniczych oraz około 45 tys. 
pozyskanych na działalność z innych grantów  
Jednym z nich był program Patriotyzm Jutra, 
z którego w 2023 roku  powstała gra mobilna pt. 
„Odyseja międzyczasowa 1932”.

D z i a ł a l n o ś ć  b i b l i o t e k i  t o  t a k ż e 
zaangażowanie w ogólnopolskie akcje 
promujące czytelnictwo. Jesteśmy jedną 
z niewielu bibliotek w województwie, która 
bierze udział  (od 9-lat!) w ogólnopolskiej akcji 

O d j a z d o w y  B i b l i o t e k a r z .  C o r o c z n i e 
świętujemy tzw. Tydzień Bibliotek. To szereg 
skoordynowanych działań, które w okresie od 
8 do 15 maja pokazują, że biblioteki to 
atrakcyjne miejsca, w których można znaleźć 
nie tylko książki, ale także ciekawą ofertę zajęć 
o zróżnicowanej tematyce. Noc Bibliotek to 
inicjatywa, w której bierzemy udział pokazując, 
że biblioteka jest doskonałym miejscem, które 
można odwiedzić także wieczorową porą. Co 

roku organizujemy w naszym mieście 
Narodowe Czytanie,  którego ideą jest 
j e d n o c z e n i e  s p o ł e c z n o ś c i  l o k a l n e j 
i pokazywanie dorobku polskich autorów. 
W ramach tej akcji bibliotekarze zapraszają 
mieszkańców miasta do wspólnego czytania. 
W ostatnim pięcioleciu, by być jeszcze bliżej 
mieszkańców, organizowaliśmy wydarzenie 
w przestrzeni miejskiej: na soleckim rynku 
i przed biblioteką.

Tekst i fot. Biblioteka Publiczna

Nie tylko
biblioteka



10

Kalendarz wydarzeń kulturalnych 
Soleckiego Centrum Kultury to oferta wielu 
imprez koncertów, zabaw, wystaw i sekcji 
zainteresowań dla dzieci,  młodzieży, 
dorosłych i seniorów. Angażujemy się we 
współorganizację i pomoc przy wielu 
soleckich imprezach. Przedstawiamy 
najważniejsze z nich z ostatnich kilku lat.

Wśród wydarzeń organizowanych w 2018 
roku na uwagę zasługują: Koncert Noworoczny 
w wykonaniu filharmoników, tancerzy 
baletowych i solistów z Teatru w Odessie. 25 
stycznia odbył się koncert kolęd „Z aniołami 
zaśpiewajmy, czyli soleckie kolędowanie”, 
który zaangażował solecką społeczność od 
dzieci po seniorów. 8 marca w ramach Kantoru 
Wy m i a n y  M y ś l i  k o n c e r t o w a ł  M a r e k 
Piekarczyk. 6 czerwca odbył się Regionalny 
Przegląd Twórczości Seniorów - to sztandarowa 
impreza odbywająca się od lat i ciesząca się 
ogromną popularnością. 15 sierpnia odbył się 
niepowtarzalny koncert patriotyczny z balkonu 
ratusza. Wystąpili wówczas: Wiktoria Wizner, 
Siergiej Morozow i Krzysztof Filasiński. 11 
listopada – w 100. rocznicę odzyskania przez 
Polskę niepodległości, odbył się koncert 
„Światło i dźwięk”. Można było usłyszeć 
piosenki z żołnierskiego śpiewnika, wspólnie 
śpiewaliśmy hymn oraz oglądaliśmy pokaz 
tańców polskich.

Rok 2019 tradycyjnie rozpoczęliśmy 1 
stycznia Koncertem Noworocznym. Tym razem 
zaprezentowali się artyści ze Lwowa – Royal 
Strauss Orchestra prowadzona przez wirtuoza 
skrzypiec Andrija Bodnara. 29 stycznia – II 
Soleckie Kolędowanie - zaprezentowały się 
soleckie chóry, muzycy i zespoły wokalne. A po 
raz pierwszy w wydarzeniu tym wzięli udział 
soleccy radni.  13 lutego w Galerii Homo Faber 
odbył się wernisaż wystawy fotografii Danuty 
Adamczyk, znanej i lubianej soleckiej 
fotograficzki. 13 marca Kantor Wymiany Myśli 
zaprosił na spotkanie z wybitnym polskim 
aktorem Robertem Więckiewiczem, który 
opowiadał o kulisach filmu „Jak pies z kotem”. 
27 marca odbyła się Biesiada Bardów – koncert 
z okazji Międzynarodowego Dnia Teatru. 
Wystąpili: Krzysztof Daukszewicz, Kuba 
Sienkiewicz, Bogusław Nowicki i Marek 
Stefankiewicz. 1 czerwca obchodziliśmy Dzień 
Dziecka – tym razem dzieciaki zaprosiliśmy na 
boisko OSiR, gdzie wystąpili: Barbara 
Ka l inowska  i  Maksymi l i an  Łap ińsk i 
z programu Voice of Poland oraz grupa Arte Con 
Brio i Andreo e Karina. 15 sierpnia na soleckim 
rynku wystąpił Zespół Koliber z repertuarem 
folkowo-rockowym, a wszystko w ramach 
projektu Wakacyjny Budzik Kulturalny. 10 
października odbył się monodram Teresy 
Nowickiej pt. „Lewa wspomnienie prawej”. 
Aktorka opowiedziała historię kobiety 
zmagającej się z rakiem piersi. 4 grudnia – 
w SCK odbył się Jubileusz 60-lecia pracy i 
urodzin Ireny Santor – Honorowej Obywatelki 
Solca Kujawskiego. Uświetnili go: Zespół 
Filharmoników Bydgoskich pod batutą Marka 
Czekały i muzycy ze Szkoły Muzycznej. 

W 2020 roku obchodziliśmy rocznicę 
powrotu Solca do Polski. Z tej okazji 18 stycznia 
w SCK odbyło się spotkanie, połączone 
z promocją albumu „Pozdrowienia z Solca… 
Solec Kujawski na starych pocztówkach”. Zaś 
19 stycznia zaprosiliśmy Państwa na pokaz 
laserów i efektów specjalnych. W roku 2020 

w związku z pandemią koronawirusa SARS-
C O V- 2  w i e l e  i m p r e z  s t a c j o n a r n y c h 
zamieniliśmy na transmisje on-line. Jedną z nich 
była 100. rocznica urodzin Jana Pawła II. 
Koncert w wykonaniu Krzysztofa Filasińskiego 
wyemitowany został 18 maja na profilu FB. 19 
czerwca zaprosiliśmy Państwa na występ 
Kabaretu z Konopi. 31 lipca odbyło się 
spotkanie z Kabaretem „Trójka”, a 14 sierpnia 
na Skwerze Solidarności wystąpił kwartet 
smyczkowy Virtuoso. 12 września z SCK 
nadawano na żywo trzygodzinną audycję 
w Programie 1 Polskiego Radia, pn. „Jedyne 
takie miejsce”. Audycję prowadził Roman 
Czejarek. Rok zakończyliśmy koncertowo – 24 
grudnia, on-line odbył się Koncert Świąteczny, 
a 31 grudnia Sylwestrowy „W krainie operetki”.

Rok 2021 rozpoczęliśmy on-line. Tak 
zorganizowaliśmy 29. Filnał WOŚP oraz I 
edycję KuchMistrza Juniora. 27 lutego powoli 
wracamy do normalności – zaprosiliśmy 
Państwa do SCK na jam sesion, jednak mogła 
w nim uczestniczyć tylko połowa normalnie 
p l a n o w a n e j  p u b l i c z n o ś c i .  O d  m a r c a 
wznowiliśmy seanse w Kinie Kultura. 30 maja 
odbył się pierwszy w naszym mieście Piknik 
Motocyklowy. Od 19 sierpnia do 30 września 
przeprowadziliśmy konkurs fotograficzny 
promujący piękno Gminy Solec Kujawski pn. 
„Zachwyt moim miastem”. Obchodziliśmy 
również 35 lat działalności SCK – 25 
października odbyła się uroczysta gala.  Z okazji 
Święta Niepodległości, 10 listopada odbył się 
koncert pt. „Myślimy o Polsce”. 10. rocznicę 
śmierci wieloletniego Burmistrza Solca 
Kujawskiego upamiętniliśmy recitalem 
Stanisława Soyki.

Rok 2022 przywitaliśmy Koncertem 
Noworocznym „Rejs Parostatkiem w 2022 rok”, 
18 marca odbył się koncert „Solidarni 
z Ukrainą”, było to jedno z wielu działań, jakie 
podjęliśmy na znak solidarności z Ukrainą. 14 
maja po raz kolejny wzięliśmy udział 
w Soleckiej Nocy Muzeów. W roku 2022 
pożegnaliśmy wieloletnią dyrektorkę SCK 
Reginę Osińską. Nowym dyrektorem SCK 
został Tomasz Rudny. 15 sierpnia na soleckim 
rynku gościliśmy Teatr Ewolucji Cienia - 
Rozpoznani,  Nierozpoznani w ramach 
programu „Teatr w małym mieście”. 28 
października przed solecką publicznością 
w y s t ą p i ł a  E l e n i .  N a r o d o w e  Ś w i ę t o 
Niepodległości uczciliśmy 5 listopada, 
koncertem Jacka Wójcickiego. 18 listopada 
w Galerii Homo Faber odbył się wernisaż 
wys t awy  znanego  fo tog rafika  Marka 
Chełminiaka. 25 listopada odbyło się spotkanie 
soleckich poetów z cyklu „Cztery pory roku 
w poezji” - „Jesienne Zauroczenie”. 17 grudnia 
zaprosiliśmy Państwa na Jarmark Świąteczny - 
kiermasz świątecznych wyrobów i swojskie 
jadło. Na dzieci zaś czekały warsztaty, gry 
i animacje. Wystąpił również zespół ROAN.

1 stycznia 2023 roku odbył się Koncert 
Noworoczny pt. „Śpiewające Fortepiany” 
w wykonaniu: Czesława Majewskiego i Janusza 
Tylmana. 17 stycznia odbyło się kolejne, 
V Soleckie Kolędowanie. SCK zawsze myśli 
o kobietach, dlatego 8 marca zaprosiliśmy panie 
na koncert pt. „Kobieta w muzyce”. 1 kwietnia 
odbył się kolejny, tym razem wiosenny Jarmark 
Wielkanocny. 3 maja zaprosiliśmy na koncert 
z okazji święta uchwalenia Konstytucji 3-Maja. 
Wystąpił chór bydgoskich medyków Medici 

Cantares. 17 maja w SCK wystąpił Marcin 
Wyrostek. Zaś 18 maja obchodziliśmy Srebrny 
Jubileusz Zespołu Wokalnego Inwencja. Zespół 
działa nieprzerwanie w SCK od 25 lat! W SCK 
swoje miejsce znalazła ławeczka Ireny Santor – 
ufundowana przez Grupę Kapitałową SOLBET. 
Czujemy się wyróżnieni wyborem naszej 
placówki na lokalizację tak wspaniałej 
pamiątki! Latem realizowaliśmy projekt 
Przystań, w ramach którego udało się nam 
zorganizować szereg wakacyjnych, piątkowych 
koncertów i wydarzeń. 14 października 
gościliśmy Piotra Bałtroczyka ze stand up'em 
„Starość nie jest dla mięczaków”. 10 listopada 
z okazji Dnia Niepodległości wystąpili Maja 
i  Andrzej Sikorowscy. 25 listopada na 
podsumowanie projektu „Poczuj Kujawy” 
wystąpił Zespół Pieśni i Tańca Kujawy. Rok 
zakończyliśmy koncertem Sylwestrowo - 
Noworocznym pt. „90 minut dookoła świata”. 
Swój repertuar i kunszt zaprezentowali: Milena 
Lange i Michał Janicki, wraz z Warsaw 
Impressione Orchestra. Koncert poprowadziła 
Laura Łącz.

Szanowni Państwo, dzieje się u nas dużo. 
A nam chce się jeszcze więcej! Do zobaczenia 
w Soleckim Centrum Kultury!

Tekst - SCK, fot. Bartek Pelikant i SCK

Soleckie Centrum Kultury
zaprasza
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Lata 2018-2023 to dla Ośrodka Sportu 
i Rekreacji w Solcu Kujawskim zdecydowanie 
dobry czas. Jak wiadomo, cały kompleks OSiR 
składa się z hali sportowo-widowiskowej, Parku 
Wodnego, stadionu oraz boiska bocznego. 
Każdy z tych elementów, z uwagi na nieustanną 
eksploatację, wymaga modernizacji oraz 
udoskonaleń i tak było w przypadku wszystkich 
obiektów. Największe zmiany stały się 
w ostatnim czasie udziałem boisk oraz pływalni. 

Stadion, którego piękne umiejscowienie 
w parku miejskim podkreślają na każdym kroku 
przyjezdni, powstał na początku lat 30. 
poprzedniego wieku. Przez ten czas przeszedł 
wiele modyfikacji, jednak ta z roku 2019 była 
wyjątkowa. Dzięki umieszczeniu soleckiego 
obiektu na liście boisk treningowych, służących 
drużynom uczestniczącym w piłkarskich 
Mistrzostwach Świata do lat 20., stadion 
przeszedł gruntowną wymianę murawy wraz 
z zaopatrzeniem jej w system nawadniający. 
Aktualne wymiary murawy to 105 x 68 metrów, 
na trybunach zamontowano rząd krzesełek, 
pojawiła się także tablica świetlna informująca o 
bieżącym wyniku oraz czasie meczu. 

Co więcej, z myślą o ekonomicznym 
eksploatowaniu boiska stadionu głównego, 

w roku 2020 wymieniono murawę na sąsiednim 
boisku bocznym. Z uwagi na to, iż jest ono 
pełnowymiarowe  (91 x 54 metry), posiada 
system nawadniający oraz jest zweryfikowane 
pod kątem rozgrywek, trenują oraz grają na nim 
mecze ligowe grupy młodsze soleckich klubów 
piłkarskich. Pozwala to zbilansować czas 
użytkowania obu boisk i daje nadzieję na ciągłe 
utrzymanie trawy w jak najlepszym stanie. 

Nowości zawitały także do Parku Wodnego. 
Solecka pływalnia na co dzień zapewnia szereg 
atrakcji jakimi są niewątpliwie: 25-metrowy 
basen sportowy, służąca do nauki pływania oraz 
zabawy niecka rekreacyjna, wanny jacuzzi, 
zjeżdżalnie (40-metrowa wewnętrzna oraz 80-
metrowa zewnętrzna), inne atrakcje wodne 
(sztuczna rzeka, urządzenia masażu wodnego) 
czy sauna na podczerwień. 

Od roku 2023 możemy skorzystać z dwóch 
n o w y c h  s a u n  ( fi ń s k i e j  i  s o l n e j ) 
umiejscowionych w hali basenowej oraz 
z komnaty solnej (wejście do niej od strony holu 
Parku Wodnego). 

Wspomniane inwestycje pozwoliły na 
znaczne wzbogacenie oferty naszej pływalni, 
pod kątem re laksacyjno-zdrowotnym. 
Zwolenników saun jest całkiem sporo, zaś 
seanse w komnacie solnej mają szereg zalet 
poprawiających zdrowie. 

Czystość powietrza w Kryształowej 
Komnacie Solnej jest dziesięciokrotnie wyższa 
niż na zewnątrz. Pozwala polepszyć kondycję 
zdrowotną i działa wspomagająco przy leczeniu 
wielu  dolegl iwości  takich jak:  as tma 
oskrzelowa,  choroby płuc  i  oskrze l i , 

niewydolność krążenia, stany pozawałowe, 
nadciśnienie, choroba wrzodowa żołądka 
i dwunastnicy, nieżyt żołądka, łuszczyca, 
zapalenie skóry, alergie, uczulenia, różnego 
typu nerwice, spadek odporności na stres 
i przemęczenia.

W części hali sportowo – widowiskowej 
największe zmiany poczyniono w bazie 
noclegowej, gdzie podniesiono komfort pokoi 
hotelowych. Znakomita komunikacja pomiędzy 
obiektami w całym kompleksie OSiR, 
dostępność terminów oraz umiar cenowy 

powodują, iż corocznie w okresie wakacji 
letnich oraz ferii zimowych zgrupowania 
szkoleniowe przeprowadzają  w Solcu 
Kujawskim kluby z całej Polski. Są to z reguły 
grupy młodzieżowej, które doskonale się u nas 
czują i na pewno cieszy, że naszą bazę wybierają 
na ważne przygotowania do nowych sezonów. 
W ostatnich sześciu latach były dokładnie aż 93 
takie zgrupowania!

Poruszając  kwest ię  wykorzys tania 
obiektów, z całą pewnością należy stwierdzić, iż 
OSiR przez cały rok tętni życiem. 

Z Parku Wodnego na co dzień w ramach 
lekcji wychowania fizycznego korzystają 
uczniowie soleckich szkół podstawowych. 
Popołudnia oraz weekendy to kursy pływania 
oraz wizyty klientów indywidualnych, których 
dodatkowo przyciągają wspomniane wcześniej 
sauny oraz komnata solna. Zaznaczyć należy, iż 
w godzinach przeznaczonych dla szkół klienci 
indywidualni również mogą skorzystać 
z pływalni na wydzielonych torach.  

Jeszcze więcej osób trafia codziennie do hali 
sportowej oraz (oczywiście oprócz okresu 
zimowego) na nasze boiska. Zajęcia treningowe 
przeprowadzają bowiem soleckie kluby 
sportowe, więc z obiektów korzystają młodzi 
soleccy badmintoniści, siatkarki, piłkarze, 
lekkoatleci czy miłośnicy sztuk walki. 
W godzinach późnopopołudniowych oraz 
wieczornych hala często wynajmowana jest na 
zajęcia grupowe.

Niemal w każdy weekend w kompleksie 

odbywają się rozmaite imprezy oraz zawody 
sportowe. Jak wiadomo hala sportowo – 
widowiskowa dzięki odpowiedniej wielkości 
i funkcjonalności, pozwala na rozgrywanie 
zawodów w rozmaitych dyscyplinach takich 
jak: koszykówka, siatkówka, piłka ręczna, piłka 
nożna halowa, zapasy, judo, boks, karate, 
badminton, tenis stołowy, tenis ziemny, itp. 
Stadion to oczywiście niezliczone w skali 
rocznej mecze ligowe różnych grup wiekowych 
soleckich piłkarzy. 

Do najważniejszych imprez sportowych 
jakie odbyły się w ostatnich latach w naszych 
obiektach zaliczyć należy cykliczne edycje: 

CBiegów Ulicznych im. Antoniego 
Nawrockiego,

CFestynów sportowo – rekreacyjnych 
soleckich osiedli i sołectw,

COgólnopo l sk ich  f e s t iwa l i  t en i sa 
stołowego,

CMikołajkowych turniejów seniorów 
w badmintonie,

CBiegów Najeżonych Przeszkodami 
„Jeżyk”,

CFinałów Wielkiej Orkiestry Świątecznej 
Pomocy,

COgólnopolskich turniejów brydża 
sportowego,

COgólnopo l sk ich  tu rn ie jów tańca 
towarzyskiego,

CTurniejów piłki nożnej halowej Unia Cup,
CMeczów kadr Kujawsko-Pomorskiego 

Z w i ą z k u  P i ł k i  N o ż n e j  w  r a m a c h 
ogólnopolskich rozgrywek o puchary 
Kazimierza Górskiego oraz Kazimierza Deyny.

O b o k  t e g o ,  i n n y m i  n a j b a r d z i e j 
wyróżniającymi się wydarzeniami były na 
pewno: 

CMiędzynarodowe turnieje piłki siatkowej,
CTr e n i n g i  s i e d m i u  r e p r e z e n t a c j i 

piłkarskich do lat 20 podczas Mistrzostw 
Świata w piłce nożnej w 2019 roku,

CMistrzostwa Polski w karate kyokushin,
CUltramaraton kolarski Bałtyk-Bieszczady 

Tour,
CMiędzynarodowe wystawy gołębi 

rasowych i drobnego inwentarza,
CMiędzynarodowe  wys tawy  psów 

rasowych.
Jeśli dodamy do tego setki meczów 

piłkarskich różnych kategorii wiekowych, których 
gospodarzami są soleckie kluby nie dziwi fakt, iż 
w okresie 2018-2023 licznik wydarzeń 
sportowych wskazuje ich aż ponad 600!

Jak widzimy, ruch u nas jest spory, a z tego 
zdecydowanie wypada się cieszyć. Każda 
aktywność fizyczna w dzisiejszych czasach jest 
bardzo ważna i należy doceniać osoby chcące 
uprawiać sport. Oczywiście dążymy do 
dalszego udoskonalania naszej oferty, aby na 
rynku być jak najbardziej konkurencyjnym. 
W planach widnieją na pewno remont trybun 
stadionu głównego oraz modernizacja pokoi 
hotelowych. Pozostałe potrzeby na pewno 
wynikną na bieżąco. Miejmy nadzieję, że 
w dalszym ciągu będzie udawało się nam 
tworzyć taki  solecki  Ośrodek Sportu 
i Rekreacji, o którym wszyscy mówić będą 
w superlatywach. 

Tekst i fot. OSiR

Nie ma jak
OSiR



W Muzeum So lca  im .  Ks ięc i a 
Przemysła 20 marca otwarto nową 
wystawę czasową pt. „150 lat Szkoły 
Podstawowej nr 1 w Solcu Kujawskim”. 
Ekspozycja przybliża dzieje „Staruszki 
Jedynki”,  czyli  najstarszej  szkoły 
w naszym mieście. Historia placówki 
nierozerwalnie związana jest z budynkiem 
znajdującym się przy ul. Kościuszki, 
chociaż od 2011 roku siedzibą szkoły jest 
nowoczesny obiekt zlokalizowany przy ul. 
Tartacznej. Poza licznymi zdjęciami na 
ekspozycji można zobaczyć świadectwa, 
stare sprzęty szkolne oraz elementy 
uczniowskiej garderoby. Prezentowana 
wystawa jest jednym z punktów obchodów 
jubileuszu 150-lecia szkoły. W kwietniu br. 
okolicznościowa uroczystość odbędzie się 
w siedzibie szkoły, o czym poinformowała 
obecna na otwarciu wystawy dyrektor 
Szkoły Podstawowej nr 1 – Małgorzata 
Niedźwiedzka. Dzięki ścisłej współpracy 
i dzięki uprzejmości dyrekcji szkoły, na 
wystawie  zaprezentowano zdjęcia 
pochodzące z kronik szkolnych. Niektóre 
eksponaty jak np. dzwonek szkolny, czy 
kronika założona w 1945 roku zostały 
wypożyczone przez placówkę na czas 
trwania wystawy. Wystawa czasowa pt. 
„150 lat Szkoły Podstawowej nr 1 w Solcu 
Kujawskim” będzie  prezentowana 
w Muzeum Solca do początku maja br.

Wystawa
na jubileusz

Właściciele nieruchomości, którzy 
posiadają zbiorniki bezodpływowe lub 
przydomowe oczyszczalnie ścieków 
podlegają kontroli dotyczącej realizacji 
obowiązku pozbywania się nieczystości 
ciekłych z terenu nieruchomości co najmniej 
raz na dwa lata, na podstawie art. 6 ust. 5a 
i ust 5aa  ustawy z dnia 13 września 1996r. 
o  u t rzymaniu  czys tośc i  i  porządku 
w gminach (Dz. U. z 2023r., poz. 1469 t.j.). 
Kontrole zaczęły się w listopadzie ubiegłego 
roku. Na pierwszy ogień poszła Chrośna. 
W tym roku kontrole objęły już Otorowo, 
Makowiska, Rudy, Kabat i Wypaleniska. 
W kwietniu tego roku rozpoczynają się 
kontrole w Solcu Kujawskim.

Jak informują pracownicy Wydziału 
Utrzymania Miasta, kontrole polegają na 
wezwaniu właścicieli nieruchomości do 
u r z ę d u  w  c e l u  o k a z a n i a  u m o w y 
z przedsiębiorcą posiadającym zezwolenie 
n a  o p r ó ż n i a n i e  z b i o r n i k ó w 
bezodpływowych lub przydomowych 
oczyszczalni ścieków na terenie gminy, 
a  także dowodów potwierdzających 

uiszczanie opłat za wykonanie usługi 
(rachunki lub faktury, na których wskazany 
będzie adres nieruchomości i  ilość 
odebranych nieczystości ciekłych). 
Posiadane rachunki muszą potwierdzać 
regularność wywozu nieczystości ciekłych.

Kontrole  prowadzą pracownicy 
Referatu Ochrony Środowiska i Rolnictwa.

Właściciele nieruchomości, którzy nie 
mają podpisanych umów na opróżnianie 
z b i o r n i k ó w  b e z o d p ł y w o w y c h  l u b 
przydomowych oczyszczalni ścieków, 
p o w i n n i  z a w r z e ć  t a k i e  u m o w y 
niezwłocznie.

Zgodnie z Regulaminem utrzymania 
czystości i porządku na terenie Gminy Solec 
K u j a w s k i m  n i e c z y s t o ś c i  c i e k ł e 
g r o m a d z o n e  w  z b i o r n i k a c h 
b e z o d p ł y w o w y c h  n a l e ż y  u s u w a ć 
z  c z ę s t o t l i w o ś c i ą  z a p e w n i a j ą c ą 
n iedopuszczenie  do  przepe łn ien ia 
zbiorników, jednak nie rzadziej niż raz na 6 
miesięcy. Natomiast nieczystości ciekłe 
z osadników w instalacjach przydomowych 
oczyszczalni ścieków, należy usuwać 

z częstotliwością wynikającą z instrukcji 
eksploatacji oczyszczalni, jednak nie 
rzadziej niż raz na rok.

Wywozu nieczystości ciekłych należy 
dokonywać wyłącznie za pośrednictwem 
przedsiębiorcy posiadającego zezwolenie 
burmis t rza  So lca  Kujawsk iego  na 
prowadzenie działalności w zakresie 
opróżniania zbiorników bezodpływowych 
l u b  o s a d n i k ó w  w  i n s t a l a c j a c h 
przydomowych oczyszczalni ścieków 
i transportu nieczystości ciekłych na terenie 
g m i n y  S o l e c  K u j a w s k i .  W y k a z 
przedsiębiorców znajduje się na stronie BIP 
Gminy Solec Kujawski w zakładce Rejestry, 
archiwa i ewidencje.

Zgodnie z art. 10 ustawy z dnia 13 
września 1996 r. o utrzymaniu czystości 
i porządku w gminach, kto nie wykonuje 
t y c h  o b o w i ą z k ó w  o r a z  u t r u d n i a 
przeprowadzenie kontroli podlega karze 
grzywny.

Kontrole zbiorników
i przydomowych oczyszczalni



Listy kandydatów do rady powiatu

Lista kandydatów na burmistrza

Do Sejmiku Województwa Kujawsko – 
P o m o r s k i e g o  k a n d y d u j e  d w o j e 
mieszkańców naszej gminy:

WRÓBLEWSKI Michał Wojciech, 
lat 41, zam. Solec Kujawski  – lista nr 2, 
p o z y c j a  n a  l i ś c i e  6 ,  K O M I T E T 
W Y B O R C Z Y  W Y B O R C Ó W 
KONFEDERACJA I BEZPARTYJNI 
SAMORZĄDOWCY;

BIAŁKOWSKA Barbara Iwona, lat 
64, zam. Solec Kujawski  – lista nr 5, 
pozycja na liście 4, KOALICYJNY 
KOMITET WYBORCZY KOALICJA 
OBYWATELSKA

Sejmik
województwa

Wyborcze
ABC

Wybory samorządowe odbędą się 7 
kwietnia br. Lokale wyborcze będą czynne 
w godzinach od 7.00 do 21.00. Co należy 
wiedzieć, aby oddać ważny głos?

W wyborach burmistrza głosować 
można tylko na jednego kandydata, 
stawiając znak „X” (co najmniej dwie linie 
przecinające się w obrębie kratki) na karcie 
do głosowania w kratce z lewej strony obok 
nazwiska kandydata.

W wyborach do rady miejskiej 
w gminach liczących do 20 tysięcy 
mieszkańców, czyli tak, jak w naszej, 
głosujemy w okręgach jednomandatowych. 
Aby oddać ważny głos głosować można 
tylko na jednego kandydata, stawiając znak 
„X” (co najmniej dwie linie przecinające się 
w obrębie kratki) na karcie do głosowania 
w kratce z lewej strony obok nazwiska 
kandydata.

W wyborach do rady powiatu głosować 
można tylko na jedną listę, stawiając znak 
„X” w kratce z lewej strony obok nazwiska 
jednego z kandydatów z tej listy, przez co 
wskazuje się jego pierwszeństwo do 
otrzymania mandatu.

Podobnie w wyborach do sejmiku 
województwa - głosować można tylko na 
jedną listę, stawiając znak „X” w kratce 
z lewej strony obok nazwiska jednego 
z kandydatów z tej listy, przez co wskazuje 
się jego pierwszeństwo do otrzymania 
mandatu.

Postawienie znaku „X” w kratce obok 
nazwisk kandydatów z różnych list lub 
niepostawienie znaku „X” w żadnej kratce 
powoduje nieważność głosu.

Instrukcje o tym jak oddać głos ważny 
i co powoduje jego nieważność znajdują się 
na kartach wyborczych.

W dniu wyborów do dyspozycji 
mieszkańców będzie bezpłatny gminny 
przewóz pasażerski. Trasy i przystanki 
publikowaliśmy w poprzednim numerze.



Listy kandydatów do rady miejskiej



Od wielu lat w gminie działa Lokalny 
P r o g r a m  W s p i e r a n i a  E d u k a c j i 
Uzdolnionych Dzieci i Młodzieży czyli 
program stypendialny dla szczególnie 
uzdolnionych uczniów, osiągających 

wybitne wyniki w dziedzinie nauki, 
s z t u k i  l u b  s p o r t u .  P o  z m i a n a c h , 
wprowadzonych przez radę miejską, 
wnioskodawcami o przyznanie stypendiów 
mogą być tylko dyrektorzy soleckich szkół. 
Wnioski można składać do burmistrza w 
terminie do 30 kwietnia br. Wszystkie 
formy wsparcia szczególnie uzdolnionych 
uczniów na podstawie obowiązujących 
przepisów dotyczą dzieci i młodzieży 
pobierającej naukę na terenie Gminy Solec 
Kujawski, bez względu na miejsce 
zamieszkania.

Stypendia
gminy

Pierwszy dzień Wiosny w tym roku 
w Staruszce Jedynce miał magiczny wymiar. 
Mały Parlament przygotował w tym dniu 
Pokaz Mody Wiosennej, który był jednym 
z atrakcji Szalonego Wiosennego Tygodnia.

W tym dniu przedstawiciele klas I-VIII 
brali udział w konkursie na najlepszy 
wiosenny strój Pani Wiosny. Stroje były 
bardzo kolorowe i radosne. Wszystkie dzieci 
zajęły I miejsce i otrzymały dyplomy od 
dyrektor Małgorzaty Niedźwiedzkiej.

Dzieci prezentowały swoje stroje jak na 
prawdziwym pokazie mody. Do zabawy 
przyłączyli się również nauczyciele. Była to 
wspaniała okazja do integracji społeczności 
szkolnej.

Szalony Wiosenny Tydzień obfitował 
w szereg atrakcji, m.in Dzień bez plecaka, 
Dzień na opak, Dzień wiosennych kolorów, 
Dzień szalonej fryzury - pieczę nad tym 

wydarzeniem sprawowali opiekunowie 
Małego Parlamentu - A. Dorawa, E. Trela-
Zagroda i M. Przybysz.

W Światowym Dniu Wiosny - 21 marca 
biblioteka szkolna zorganizowała wystawę 
w holu, radosną półkę z książkami do 
wypożyczenia. Dzieci mogły tego dnia 
napisać własny wiersz, czy sfotografować się 
na poetyckiej  ściance.  Sympatyczne 
wolontariuszki z klas II c i IV c kolorowo 
przebrane „częstowały poezją” wchodzących 
do szkoły. Piękne cytaty o poezji wywołały 
uśmiech na wielu twarzach i łagodziły 
obyczaje. Koordynatorem akcji od wielu lat 
jest G. Rochna-Woźniak.

Plebiscyt
edukacyjny

W tegorocznym plebiscycie edukacyjnym 
Gazety Pomorskiej nie zabrakło soleckich 
akcentów. W gronie laureatów znalazła się 
Aleksandra Kruk, nauczycielka ze Szkoły 
Podstawowej nr 4, która zajęła trzecie miejsce 
w województwie. Drugie miejsce w kategorii 
przedszkole roku przypadło przedszkolu 
publicznemu „Promyczek”. Natomiast wśród 
l a u r e a t ó w  w  p o w i e c i e  b y ł  M a r i u s z 
Andrzejewski, nauczyciel Zespołu Szkół 
O g ó l n o k s z t a ł c ą c y c h  i  Z a w o d o w y c h . 
Gratulujemy.

Wiosennie i poetycko
w Staruszce Jedynce
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